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DIVORŢ DE TEATRUL CABOTIN 

— Ce credeţi despre momentul actual al teatrului ? 

N u sînt un „om de teatru" — şi nici măcar un spectator constant şi pasionat 
(din motive pe care le voi dezvălui imediat), dar cred cu toată convingerea că problema 
esenţială a teatrului românesc este precizarea şi consolidarea unei personali tăţ i proprii , 
înţeleg pr in „personal i ta te" o noţiune globală care include diferite st i luri de regie şi 
interpretare, diferite „şcoli" de teatru, de stimulat în direcţia unei competiţii efectiv 
creatoare. N u sînt de loc convins că s-a făcut chiar totul în această direcţie, că nu mai 
există o serie în t reagă de dificultăţi şi chiar obstacole, mai toate de na tu ră extraeste-
tică, birocratică, adminis t ra t ivă . 

Uneori, se lucrează improvizat, precipitat, „avangardis t" , cu preocuparea — ca să 
mă exprim astfel — a ajunge din u rmă Europa, şi nu Europa tea t ra lă a lui Dul l in , 
Batty, Copeau şi altor „clasici", ci a ultimelor festivaluri şi teatre d'essai. Rezultatele 
se văd : ici-colo, un spectacol bun sau relativ izbutit. Dumneavoast ră , ca redactori de 
specialitate, dispuneţi fără îndoială de o statistică exactă a succeselor şi a căderilor. N u 
cred că datele precise mă infirmă... 

— Ce credeţi despre relaţia teatru-public ? 

— O cred absolut esenţială, şi ea nu se poate stabili decît pr in intermediul acto
rului , al adevăra tu lu i , al marelui actor. Să nu ne facem i luz i i : publicul, marele public, 
nu este atras la teatru, în esenţă, nici de formule regizorale, nici de experienţe, nici chiar 
de texte, mai mult sau mai puţ in de „avangardă" . Gloria teatrului românesc au făcut-o 
marii actori : Nottara şi ceilalţi . De Paul Gusty-regizorul, cu meritele sale indis
cutabile, pentru a da un exemplu — destul de puţini îşi mai aduc aminte, dar de Ar is -
tide Demetriad ştie toa tă lumea. Aştept deci apar i ţ ia marelui actor, care să a t ragă 
din nou publicul la teatru. 

— încotro se îndreaptă teatrul românesc ? 

— N u pot să răspund cu certitudine absolută, nici măcar relat ivă. Teatrul româ
nesc actual, am impresia, se caută încă pe sine, în formule, stil şi repertoriu. Cred, 
totuşi, că sensul dezvoltări i este mereu în direcţ ia marelui repertoriu. Să-1 modernizăm, 
să-1 regenerăm oricît, dar să nu-1 ignorăm niciodată. Orice teatru serios din lume se 
deschide, în t r -o măsură mai mare sau mai mică, avangardei. Dar la marile texte şi suc
cese el nu poate renunţa . Marele teatru trăieşte numai din capodoperele clasice şi 
moderne. 

— Vă interesează teatrul ? Dacă nu, de ce ? 

— Relativ puţin, în comparaţ ie cu celelalte arte, în primul rînd cu literatura. 
Explicaţia, cu toată sinceritatea, este una singură : oroarea de cabotinism, artificialitate, 
g r imă şi impostură. Această idiosincrasie — ulterior, ea s-a consolidat printr-o anume 
educaţie estetică — mi-a fost inoculată de copil, la Iaşi, de spectacolele, amuzante în 
felul lor, ale lu i Miluţă Gheorghiu, în Coana Chiriţa şi Baba Hîrca. Sensibilitatea 
a c t u a A a . . — ş ' n u n u m a i a mea — a evoluat în sensul căutării autenticului, a firescului, 
a t răir i i intense, care comunică. Există, fără îndoială, „paradoxul comedianului", dar 

sa f im sinceri — cîţi actori îl realizează în forme cu adevăra t exemplare ? Nu pot 
asimila decît actorul care a uitat tot ce a învăţat formal la Institut, care nu face tirade 
Şi nu dă ochii peste cap. Mă exprim foarte direct, fiindcă — de ce aş ascunde-o ? — 
despărţ i rea mea de acest gen de teatru artificial , convenţional şi cabotin este definitivă. 

— Aveţi preferinţe pentru un gen anume de teatru, pentru o echipă, pentru un 
grup de artişti f 

— Toate genurile de spectacole devin atractive cînd nu sînt iritante sau plic
tisitoare. 
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— Ce faci diseară? 
—Nu ştiu! 

9 

Afişul ? Glumind, drama
turgul Tudor Muşatescu ar 
spune : o problemă, „legată 
(a gard". Recent am privit 
cu toţii panourile care în
tind hore în jurul monu
mentalului şantier al viito
rului teatru Naţional. Se 
făcea unanim reclamă 
„Bucătăriei-Modul". Nimic 
nu amintea, nu invita viito
rii spectatori spre ideea de 
teatru. 

Am participat vara aceas
ta la primul festival al tea
trelor pentru copii şi tineret 
la Piatra Neamţ. Am avut 
impresia că tot oraşul, de 
la edili la piciul de grădi
niţă, participă la festival. O 
beţie de afişe şi panouri. 
Fiecare loc rămas liber p<* 
un zid, într-o vitrină, pe un 
pom, pe o clădire era inva
dat de prezenţa festivalului. 
Oraşul trăia o fervoare neo
bişnuită. Seara, Ion Coman a 
aşezat în balconul directo
rial un fel de urne, alimen
tate, cu prudenţă şi cu gaz, 

de un maşinist. Ca în tem
plul lui Apollo pîlpîiau în 
ploaie două limbi de foc 
parcă într-o feerie. Dar era 
teatru. In fiecare seară, pe 
frontispiciul teatrului apărea 
emblema teatrului găzduit : 
„Naţionalul", „Creangă", 
„Ţăndărică". Nu ştiu cum, 
dar mi-am adus aminte de 
titlul unei piese: Afară-i vop
sit gardu', înăuntru-i leo-
pardu'. Dela gard, lumea — 
publicul, venea să vadă leo-
pardu'... 

Am mai asistat, tot în 
această vară, şi tot la un 
prim „prim festival" — cel 
al teatrelor de păpuşi din 
Constanţa. Pavoazarea, vi
trina teatrului, cam sără
cuţe ; prezenţa publicului, 
săracă de tot — deci, mai 
bine zis, a fost o absenţă. 
Nu s-au folosit holurile ma
rilor hoteluri internaţionale 
oraşul nu a „duduit". Un 
organizator cu bossă ar fi 
pus păpuşile în fiecare vi
trină, ar fi dat reprezentaţii 

seara pe faleză, ar fi arun
cat păpuşile dintr-un avion, 
în stilul în care proceda 
cîndvă ziarul Tempo. 

L a Cluj, mai mult, la Iaşi, 
mai timid, există un fel de 
rondele care anunţă „strada" 
despre ce şi cînd se joacă. 
E o primă-antenă a teatru
lui spre public. L a Bucureşti 
nu există nimic. Despre ser
viciul de afişaj e o poveste 
veche. 

Faţa unui teatru poate 
vorbi şi despre profilul său. 
Nu e un joc de cuvinte ci 
un adevăr ! Există oare în 
Bucureşti un teatru care vor
beşte despre el însuşi — i în 
limbaj artistic — încă de la 
faţadă ? Deocamdată, pînă 
la — sperăm — viitorul 
teatru Naţional, nu. Imen
sele panouri-afişe ale Tea
trului de Comedie au 
căzut în desuetudine şi faţa 
teatrului ce se vrea vesel e 
dominată de un... spital. 
Sperăm că nu pentru mult 
timp... L a Teatrul „Bu-
landra", panourile cu foto
grafii, de multe ori îngălbe
nite de vreme. Aici, împreună 
cu etajele de deasupra — 
Institutul de teatru — ar fi 
loc pentru multă fantezie. 
Şi cele două săli centrale 
ale Teatrului „Ţăndărică" 
ar putea avea vitrine cu pă
puşi, scene din piese, difu
zoare cu muzici... Vitrina, 
faţada teatrului „Tănase" e 
de tot săracă în fantezie şi 
umor. Cîte o fotografie, 
două-trei fotografii de cîn-
tăreţi... Şi în rest ? O bună 
porţiune din centrul Capi
talei e astfel cenuşie... Fast-
lux-montare ? Să fie oare şi 
pe scenă la fel ? Sus, la 
„174", clădirea masivă şi 
cenuşie e şi mai ponosită, 
gătită doar cu cîteva afişe 
scrise — cum se poate — 
de mînă. Unde ne sînt umo
riştii — şi în afişe ? Şi la 
Teatrul „Nottara", faţada 
aflată pe una din arterele 
cele mai „bătute" din Bucu
reşti — zărim doar chipuri 
„la minut". Teatrul Mic are, 
poate, un avantaj : peretele 
intrării e dominat de feres
tre şi pereţi de sticlă. Dia 
stradă, trecătorii, adică ipo
tetici sau virtuali specta
tori, pot vedea imaginile 
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onor exponate artistice. Aici 
au fost cîteva expoziţii. Reu
şite. De altfel, „moda" ex
poziţiilor e bine-venită — 
la Teatrul de Comedie, la 
„Creangă", la Giuleşti şi la 
„Tănase", cîteva mii de 
spectatori vizionează şi ex
poziţii. Poate că n-ar strica 
o anume apropiere între te-
maticile expoziţiilor şi fe
nomenul teatral. Schiţe de 
decor ? Elemente decorati
ve ? Poate. 

In provincie, situaţia e 
mai precară. De obicei, tea
trul — instituţia, clădirea 
— zace pitit între localuri 
de alimentaţie publică, pe 
uliţi dosnice (Petroşani)... 
Ce află trecătorii despre 
teatru ? Mai nimic ! în ge
neral, ce află călătorii cînd 
sosesc într-un oraş — fie el 
şi Bucureştiul — despre via
ţa teatrelor ? Mai nimic. Ni
mic în gară, nimic la Bă-
neasa. Se proiecta o hartă 
culturală luminoasă, de mari 
dimensiuni, a Capitalei. E 
aşteptată, numai să se aprin
dă ! Dar eu, trecător, vreau 
să ştiu, dacă nu am citit 
„Teatrul", „Contemporanul", 
„România literară", „Infor
maţia" sau „Săptămîna cul
turală", ce fel de teatru, ce 
fel de spectacol e acesta ? 
Modern, clasic, experimental 
(iertată să ne fie vorba), 
neoclasic, romantic, melo
dramatic ? Presupunînd că 
şi conducerile teatrelor îşi 
cunosc exact profilul — 
vreau să zic —, să ştiu şi 
eu pe ce dau banii, cumpă-
rînd un bilet. 

Ce-ar trebui făcut ? Puţi
nă iniţiativă, puţină muncă 
(da, se poate şi cu resurse 
interne, nu numai cu fon
duri şi iar fonduri), puţină 
luptă cu inerţia, tovarăşi 
secretari literari ; puţin elan, 
tovarăşi scenografi (căci pu
blicul vine şi pentru deco
rurile dumneavoastră, dacă 
există) ; puţină pasiune, deci. 

Poate, atunci, şi datorită 
acestor mijloace subsidiare, 
care adaugă totuşi ceva re
pertoriului, valorii spectaco
lelor, la întrebarea : „ce faci 
diseară ?", tot mai puţini vor 
spune : „nu ştiu !". 

Alecu Popovici 

O A B S E N Ţ Ă 

Virginica Romanovschi : o 
actriţă cu merite cunoscute 
(şi recunoscute). La capito
lul popularitate : „cotă" ma
ximă. Tocmai de aceea, ab
senţa numelui ei de pe afi
şele Teatrului de Operetă, 
unde ne-am obişnuit să-1 
aflăm stagiune de stagiune, 
a surprins şi surprinde în 
continuare publicul. 

— Primesc foarte multe 
scrisori şi telefoane — ne 
mărturiseşte Virginica Ro
manovschi — prin care mi 
se cer explicaţii ; sînt „trasă 
Ia răspundere" : de ce nu 
mai apar pe scenă ? Mă în
tâlnesc cu foarte multă lume 
care mă cunoaşte. Aceeaşi 
întrebare — chiar dacă 
nu-mi este formulată — o 
citesc în ochii tuturor. 
Mărturisesc că-mi e penibil 
să le dau explicaţia adevă
rată. Improvizez cîte ceva, 
sau, dacă pot, schimb dis
cuţia. 

— De astă dată însă... 
— Da, voi încerca, deşi 

îmi vine foarte greu, să 
spun lucrurilor pe nume. în 
mai 1967, directorul admi
nistrativ al teatrului mă 
pofteşte Ia el în birou. 
Foarte protocolar îmi adre
sează cuvinte de mulţumire 
pentru activitatea mea artis
tică de pînă atunci, pentru 
întreaga muncă depusă de 
mine, exemplară şi demnă de 
toată aprecierea, considera-
ţiunea ş.a.m.d. (Am crezut, 
iniţial, că este vorba de 
vreo măruntă problemă ad
ministrativă şi nu înţelegeam 
rostul atîtor amabilităţi.) 
După ce interlocutorul meu 
a epuizat întreg bagajul său 
de cuvinte învăluitoare, mi 
s-a făcut recomandarea să 
mă... odihnesc. Nu găseam 
nimic grav în asta. (Mă gîn-
deam că peste o lună şi ju
mătate se încheia stagiunea 
şi că o să am întreaga vară 
la dispoziţie pentru a răs
punde recomandării făcute.) 
Le-am mulţumit că se gîn-
deau la mine şi că-mi pur
tau de grijă, adăugînd că 

N E M O T I V A T Ă 

de cîţiva ani (tot prin grija 
onor. direcţiunii) mă tot 
odihneam (vrînd-nevrînd, 
dar mai ales... nevrînd). 
Apăream rar, tot mai rar, 
pe scenă, şi ar fi însemnat 
să mint dacă aş fi susţinut 
că sînt epuizată. Dar nu. 
De astă dată îmi era des
chisă perspectiva unei odihne 
cu totul neaşteptate : odihna 
pensionarului. Nu numai 
perspectiva. Peste cîteva 
clipe mă şi aflam cu plicul 
conţinînd decizia, în mina 
(de astă dată fără noi cu
vinte învăluitoare). 

Am considerat şi consider 
măsura luată drept o mă
sură abuzivă. Mi se pare cu 
totul... nemeritată odihna cu 
care e recompensată o obo
seală ce nu e a mea. Mar
tor mi-e cerul, că nu am 
dat dovadă vreodată de o 
astfel de oboseală (artistică 
sau de vreun alt fel) şi nici 
nu le-a fost dat urechilor 
mele să audă plîngîndu-se 
cineva de asta. Mă obiş
nuisem chiar cu gîndul (şi 
cu faptul) de a juca mai 
rar, de a oferi astfel pri
lejul şi altora să se afirme. 
Anii şi rolurile pe care Ie 
interpretasem pînă atunci 
îmi aduseseră şi fără să 
vreau (şi mai ales fără să 
vrea alţii) consacrarea pe 
care o visează toţi cei care 
slujesc muzele. Nu doream 
să obţin decît rolurile ce mi 
se potriveau şi mi se cuve
neau. Dar de aici pînă la 
a fi eliminată, printr-o hotă-
rîre arbitrară, din viaţa ar
tistică este o distanţă pe 
care nici un artist nu o 
poate parcurge cu seninătate. 

— Şi acum ? 
— Doresc să fiu chemată 

Ia direcţia teatrului şi să 
fiu întrebată dacă mai vreau 
(presupunînd că am dorit 
vreodată) să mă odihnesc în 
continuare. Răspunsul ? Nu 
trebuie să fie cineva cititor 
în stele ca să-1 ghicească. 

Sugerăm şi noi (însă Di
recţiei teatrelor) să-i pună 
aceeaşi întrebare. 
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